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Protokół Nr 4/2024 

ze wspólnego posiedzenia Komisji Rady Gminy Kwilcz 

odbytego w dniu 14 października 2024 r.  

 

Przewodniczący Rady Pan Martin Halasz o godz. 1630 otworzył wspólne posiedzenie Komisji 

stałych Rady Gminy Kwilcz, powitał Wójta Gminy Kwilcz Pana Stanisława Mannka, Zastępcę 

Wójta Pana Jędrzeja Schuberta, Sekretarza Gminy Pana Daniela Kozubowskiego, sołtysów, 

pracowników Urzędu Gminy oraz radnych. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Na podstawie listy obecności prowadzący stwierdził prawomocność obrad.  

Obecnych 12 radnych. Nieobecni: P. Lehmann, M. Pestka- Lehmann, A. Pyszna. Następnie 

Przewodniczący Rady poinformował, że protokół z poprzedniego posiedzenia był dostępny na 

stronie internetowej oraz przesłany radnym za pośrednictwem poczty elektronicznej. Uwag do 

protokołu nie zgłoszono i protokół przyjęto przez aklamację. 

Przewodniczący Rady przedstawił porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie posiedzenia, stwierdzenie prawomocności obrad, przyjęcie protokołu  

z poprzedniego posiedzenia. 

2. Przyjęcie porządku obrad, ewentualne wnioski do porządku. 

3. Omówienie projektów uchwał. 

4. Wolne głosy i wnioski. 

5. Sprawy bieżące i organizacyjne Rady. 

6. Zakończenie posiedzenia. 

Zmianę porządku obrad przyjęto jednogłośnie (12 głosów „za”). 

 

Zawiadomienie o zwołaniu posiedzenia stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

O godzinie 1632 do obrad dołączyła radna A. Pyszna. 

 

 



Ad. 3. 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia przez Gminę Kwilcz zadania zarządzania publicznymi 

drogami wojewódzkimi w granicach administracyjnych miejscowości Kwilcz w zakresie 

pielęgnacji zieleni przydrożnej drogi wojewódzkiej 

P. Sekretarz poinformował, że uchwała taka jest wywoływana od 2 lat. Ulica 1 Maja w Kwilczu 

była dotychczas utrzymywana przez Zarząd Dróg Wojewódzkich. Mieszkańcy zgłaszali, że 

droga ta była rzadko wykaszana. W trakcie rozmów zaproponowano współpracę w tym 

zakresie, czyli utrzymanie zieleni na odcinku terenu zabudowanego. W zamian za to 

otrzymujemy określone środki finansowe. W 2024 roku była to kwota 4,7 tys. zł. Na przyszły 

rok nie została jeszcze określona. Porozumienie zostanie zawarte dopiero później. Ta kwota 

zawsze będzie niewystarczająca. Gmina w miarę możliwości przy pomocy Centrum Integracji 

Społecznej to zadanie realizuje.  

P. Janik zapytał czy dotyczy to tylko tego jednego odcinka drogi; 

P. Sekretarz potwierdził. Wyjaśnił, że mowa jest o odcinku od DK24 wzdłuż ulicy 1 Maja.  

P. Halasz przypomniał, że w przeszłości mieszkańcy Orzeszkowa zgłaszali problem  

z wykaszaniem poboczy przy DK24.  

P. Sekretarz zauważył, że dużo zmieniło się w Polsce w zakresie utrzymania dróg oraz  

w zakresie utrzymania zieleni. Sprawa była monitowana w dwóch aspektach. Po pierwsze  

w kwestii śmieci na zatoczkach. Po drugie aspekt wykaszania. GDDKiA ma zabezpieczone 

dużo mniejsze środki na ten cel niż wcześniej. Kiedyś akcja wykaszania przy DK24 odbywała 

się dwa razy w roku. Natomiast w tym roku miała miejsce tylko raz. Trudno określić jak będzie 

to wyglądało w przyszłym roku. Jeśli chodzi o teren przy DK24 w obrębie miejscowości Kwilcz 

zawarte jest odrębne porozumienie i tym odcinkiem zajmuje się Gmina za pośrednictwem 

spółki ZOMS.  

Innych zapytań do projektu nie zgłoszono.  

Przewodniczący Rady projekt uchwały w sprawie przyjęcia przez Gminę Kwilcz zadania 

zarządzania publicznymi drogami wojewódzkimi w granicach administracyjnych miejscowości 

Kwilcz w zakresie pielęgnacji zieleni przydrożnej drogi wojewódzkiej poddał zaopiniowaniu. 

Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

13 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od głosu: 0 radnych; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia zadań Powiatu Międzychodzkiego w zakresie bieżącego 

utrzymania ulic: Miłostowska, Gumna, Kardynała Stefana Wyszyńskiego w Kwilczu 

P. Sekretarz poinformował, że jest to uchwala podejmowana corocznie. Gmina otrzymuje ze 

strony Powiatu Międzychodzkiego środki na bieżące utrzymanie tych dróg. Porozumienie 



obejmuje odśnieżanie, likwidację gołoledzi i ewentualne drobne naprawy. W 2024 roku była to 

kwota 17.183,00 zł. W omawianym projekcie uchwały dotyczącym 2025 roku kwota ta nie jest 

jeszcze określona.  

P. Halasz dopytał czy w związku z tym zadanie jakim jest odśnieżanie drogi będzie realizował 

nasz samorząd; 

P. Sekretarz potwierdził. Dodał, że w obrębie wskazanych ulic. Jeśli chodzi o pozostałe drogi 

powiatowe odbywa się przetarg i jest wyłaniany wykonawca zewnętrzny.  

P Prętki zapytał, do którego miejsca prace obejmują ulicę Miłostowską; 

P. Sekretarz odpowiedział, że w obrębie miejscowości Kwilcz, czyli do znaku.  

P. Prętki zgłosił, że mieszkańcy monitowali problem przy ostrym zakręcie na tej drodze.  

P. Sekretarz wyjaśnił, że jest to poza naszym zakresem.  

P. Prętki zaznaczył, że jest tam naprawdę niebezpiecznie.  

P. Halasz stwierdził, że być może jest to bardziej kwestia problemu z dostosowaniem 

odpowiedniej prędkości w tym miejscu.  

P. Prętki dodał, że kiedy jadą tamtędy ciężarówki w kierunku Dąbrowy to, żeby się wyminąć 

trzeba praktycznie wjechać w rów. Widoczność też jest bardzo zła. Nadjeżdżający pojazd 

często widzi się w ostatnim momencie.  

P. Halasz poinformował, że prace modernizacyjne na ulicy Miłostowskiej już się rozpoczęły. 

Przypomniał, że kiedyś podjęto rozmowę w kwestii, do którego momentu mogłaby zostać 

poprowadzona tam ścieżka rowerowa. Okazało się, że sam fragment tej „serpentyny” to koszt 

ponad miliona złotych. Z tej części zadania zrezygnowano w projekcie. Ta ścieżka rowerowa, 

która zostanie wybudowana będzie sięgała do zakrętu przy posesji Państwa Rymarskich. Ten 

problem nie zostanie w tym kontekście rozwiązany.  

P. Prętki poprosił, aby zgłosić problem w Powiecie.  

P. Sekretarz poinformował, że teren inwestycji został już przejęty przez wykonawcę. Prace 

zostaną zrealizowane w takim zakresie jak zakłada projekt. Dodał, że część zakrzaczeń przy 

drodze do Miłostowa znajduje się już na gruncie prywatnym. Pierwotna koncepcja przebudowy 

ulicy zakładała wyprostowanie drogi. Stworzenie nasypu, ścieżki rowerowej, ewentualny 

wykup gruntu itd. to ogromne koszty.  

P. Janik zapytał czy ulica Nowa także zalicza się do tych dróg; 

P. Wójt odpowiedział, że chodzi tylko o drogi powiatowe w obrębie miejscowości Kwilcz.  



P. Mizera zwróciła uwagę, że ulica Sportowa w Luboszu również jest drogą powiatową. Droga 

nie do końca jest utrzymywana w dobrym stanie. Dopóki wzdłuż ulicy znajdują się 

zabudowania to mieszkańcy dbają o drogę. Jednak chodnik na dalszym odcinku bez zabudowań 

jest uszkodzony i zaniedbany. Może warto, aby utrzymanie również tej drogi Gmina przejęła 

na zasadzie porozumienia.   

P. Wójt wyraził opinię, że nie jest to dobre rozwiązanie. Wyjaśnił, że do wszystkich tych zadań 

i tak dokładamy środki kosztem naszych, gminnych dróg.  

P. Sekretarz wskazał, że oprócz tego przy ulicy Sportowej występuje problem z zalewaniem 

posesji podczas opadów. Przypomniał, że w tym miejscu znajdował się rów, który został 

zasypany i przez to przy dużej ilości wody jest problem z jej odprowadzeniem.   

Innych zapytań do projektu nie zgłoszono.  

Przewodniczący Rady projekt uchwały w sprawie przyjęcia zadań Powiatu Międzychodzkiego 

w zakresie bieżącego utrzymania ulic: Miłostowska, Gumna, Kardynała Stefana Wyszyńskiego 

w Kwilczu poddał zaopiniowaniu. 

Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

13 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od głosu: 0 radnych; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Projekt uchwały w sprawie ustalenia wstępnej lokalizacji nowego przystanku komunikacyjnego 

w pasie drogi wojewódzkiej oraz Projekt uchwały w sprawie ustalenia wstępnej lokalizacji 

nowego przystanku komunikacyjnego w pasie drogi powiatowej 

P. Sekretarz poinformował, że obydwa projekty dotyczą wstępnej lokalizacji przystanku 

autobusowego. Zasada jest taka, że każdy zarządca drogi decyduje o usytuowaniu wzdłuż pasa 

drogi przystanku komunikacyjnego. Natomiast jednostki samorządowe na najniższym szczeblu 

mogą ewentualnie zgłaszać potrzeby utworzenia nowych przystanków i podejmować uchwałę 

o ich wstępnej lokalizacji. Ostateczna decyzja leży po stronie właściwego samorządu 

terytorialnego czy też po stronie Generalnego Dyrektora Dróg Krajowych i Autostrad. 

Ustanowienie tego przystanku następuje przede wszystkim uwzględniając charakter drogi, 

kwestię przepustowości drogi, ale też względy bezpieczeństwa. Proponuje się zlokalizowanie 

pierwszego z przystanków przy drodze wojewódzkiej obok zjazdu w stronę ulicy Leśnik. Drugi 

z projektów dotyczy miejscowości Wituchowo. W rzeczywistości będzie to przeniesienie 

przystanku z sąsiedztwa bloku w Wituchowie na miejsce bliżej placu zabaw. Dotychczasowa 

lokalizacja powoduje ograniczenie widoczności, ze względu na fakt, że przystanek znajduje się 

w łuku drogi. Mieszkańcy zaproponowali w ramach środków Funduszu Sołeckiego 

przeniesienie przystanku.  

Zapytań do projektu nie zgłoszono.  

Przewodniczący Rady projekt uchwały w sprawie ustalenia wstępnej lokalizacji nowego 

przystanku komunikacyjnego w pasie drogi wojewódzkiej poddał zaopiniowaniu. 



Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

13 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od głosu: 0 radnych; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Zapytań do projektu nie zgłoszono.  

Przewodniczący Rady projekt uchwały w sprawie ustalenia wstępnej lokalizacji nowego 

przystanku komunikacyjnego w pasie drogi powiatowej poddał zaopiniowaniu. 

Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

13 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od głosu: 0 radnych; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały nr XIV/90/2015 Rady Gminy Kwilcz w sprawie 

ustalenia wysokości opłaty targowej oraz zasad i sposobu jej poboru 

P. Sekretarz poinformował, że zmiana dotyczy osób, które zostały wyznaczone jako inkasenci. 

Związane jest to ze zmianami, które nastąpiły na stanowiskach sołtysów w poszczególnych 

sołectwach. Mowa jest o opłacie targowej, która jeśli chodzi o sołectwa w ostatnich trzech 

latach raczej nie miała zastosowania. Natomiast wymogiem formalnym jest, żeby takich 

inkasentów wyznaczyć. Proponuje się wyznaczenie tych inkasentów w osobach 

poszczególnych sołtysów. Z kolei w odniesieniu do Kwilcza wyznacza się ZOMS jako 

podmiot, który będzie to zadanie realizował.  

O godzinie 1655 do obrad dołączyła radna M. Pestka- Lehmann. 

P. Halasz przypomniał o zaplanowanym w ramach posiedzenia na dzień 21 października 

spotkaniu z sołtysami nowej kadencji.  

Zapytań do projektu nie zgłoszono.  

Przewodniczący Rady projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały nr XIV/90/2015 Rady 

Gminy Kwilcz w sprawie ustalenia wysokości opłaty targowej oraz zasad i sposobu jej poboru 

poddał zaopiniowaniu. 

Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

11 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od głosu: 3 radnych; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Projekt uchwały w sprawie wyznaczenia radnych Rady Gminy Kwilcz do prac w Zespole do 

spraw wyborów do Młodzieżowej Rady Gminy Kwilcz 

P. Sekretarz poinformował, że projekt uchwały jest konsekwencją wszczęcia procedury 

związanej z naborem do Młodzieżowej Rady Gminy nowej kadencji. Zgodnie z Ordynacją 

Wyborczą w skład Zespołu mogą wejść Przewodniczący Rady Gminy oraz dwóch radnych. 

Stąd propozycja podjęcia stosownej uchwały.  



P. Halasz zaproponował, aby już dzisiaj wstępnie wyznaczyć chętne osoby jako propozycję do 

uchwalenia składu Zespołu na najbliższej sesji. Dodał, że jako Przewodniczący Rady wraża 

wolę udziału w pracach Zespołu.  

P. Janik zgłosił kandydaturę Pani Moniki Pestki- Lehmann (wyraziła zgodę). 

P. Pucek zapytała o ewentualny termin posiedzenia Zespołu; 

P. Sekretarz przedstawił harmonogram procedury wyłonienia członków MRG Kwilcz kadencji 

2024-2026. 

P. Pucek zgłosiła swoją kandydaturę.  

P. Halasz zachęcił do wspierania i motywowania młodzieży w działaniu oraz poprosił  

o przekazywanie społeczeństwu informacji o rozpoczęciu procedury naboru.  

Innych zapytań do projektu nie zgłoszono.  

Przewodniczący Rady projekt uchwały w sprawie wyznaczenia radnych Rady Gminy Kwilcz do 

prac w Zespole do spraw wyborów do Młodzieżowej Rady Gminy Kwilcz poddał 

zaopiniowaniu. 

Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

14 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od głosu: 0 radnych; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Projekt uchwały w sprawie utworzenia Klubu Dziecięcego w Kwilczu oraz ustalenia jego 

statutu 

P. Wrembel poinformował, że Klub Dziecięcy będzie funkcjonował w jednym budynku z nowo 

wybudowanym przedszkolem. Klub będzie podzielony na 2 oddziały, w każdym po 15 dzieci, 

czyli łącznie 30 osób.  Jest to ilość maksymalna, która wynika z zapisów ustawy o opiece nad 

dziećmi do lat 3. Ten projekt uchwały jest pierwszym krokiem procedury. Z czasem pojawią 

się kolejne dotyczące ustalenia wysokości odpłatności za pobyt dzieci w Klubie Dziecięcym 

czy określenia planu nadzoru nad działalnością placówki. Konieczne będzie też wyłonienie 

kierownika, który będzie kompetentny do stworzenia regulaminu organizacyjnego. Wówczas 

możliwe będzie rozpoczęcie rekrutacji. Poinformował, że statut wynika z zapisów ustawy  

o opiece nad dziećmi do lat 3. W kwestii rekrutacji statut określa jej kryteria. Kryteria te 

powinny być precyzyjne tak, aby nie było żadnych wątpliwości w sytuacji większej liczby 

chętnych niż miejsc. Wskazał, że w statucie został wprowadzony zapis o kryterium 

dochodowym w rodzinie. Nie jest to kryterium obowiązkowe przy składaniu wniosku  

o przyjęcie dziecka do Klubu Dziecięcego. Jednak w sytuacji, gdzie jakaś liczba dzieci otrzyma 

taką samą ilość punktów przy rekrutacji to kryterium dochodowe będzie brane pod uwagę. Taki 

był zamysł i tak jest to określone w projekcie statutu. Natomiast osobiście ma wątpliwości co 

do tego kryterium. Powiedział, że przeanalizuje jeszcze sprawę z Panią mecenas. Kolejną 

kwestią są zasady ustalania opłat. W statucie te sformułowania są bardzo ogólnikowe. Ze 



względu na fakt, że Rada Gminy ma kompetencje do tego, żeby wysokość tych opłat ustalić. 

Występować będą trzy rodzaje opłat. Pierwsza z nich jest opłatą stałą za pobyt dziecka w Klubie 

Dziecięcym do 10 godzin. Czas przebywania dzieci w placówce to wola rodziców. Kolejną 

kwestią jest opłata za pobyt powyżej 10 godzin. Z kolei trzecia opłata dotyczy wyżywienia. 

Poinformował, że o kwestiach wewnętrznej pracy Klubu będzie decydował regulamin 

organizacyjny. Powtórzył, że kompetencje do ustalania tego regulaminu ma tylko i wyłącznie 

kierownik. Mienie i gospodarka finansowa Klubu to rozdział, który nie wynika już z tego co 

narzuca ustawa o opiece nad dziećmi do lat 3. W podstawie prawnej przywołane są przepisy 

ustawy o finansach publicznych. Poinformował, że według planów Klub ma rozpocząć 

działalność po feriach, czyli z początkiem lutego 2025 roku. Z tego względu terminy rekrutacji 

będą trochę inne niż w „normalnym” trybie tak jak określono w statucie. Rozpoczynając 

działalność od lutego 2025 roku zakłada się, że rekrutacja przeprowadzona na początku będzie 

obowiązywała do końca roku szkolnego 2025/2026. Tak, że dzieci będą przyjęte do Klubu 

Dziecięcego na drugi semestr roku szkolnego 2024/2025 i cały rok szkolny 2025/2026.  

P. Mizera zapytała co w przypadku kiedy do Klubu zostanie przyjęte trzyletnie dziecko,  

a w trakcie roku szkolnego ukończy czwarty rok życia; Czy jeśli weźmie udział w rekrutacji do 

przedszkola i zostanie przyjęte to zostanie przeprowadzona rekrutacja uzupełniająca do Klubu 

Dziecięcego; 

P. Wrembel poinformował, że dzieci do Klubu są przyjmowane od pierwszego do trzeciego 

roku życia. Dziecko w Klubie może funkcjonować nawet do czwartego roku życia, ale po 

spełnieniu pewnych warunków, które są nieodwołalne. Po pierwsze jeśli dziecko ma pewne 

problemy w rozwoju, posiada orzeczenie itd. Drugi warunek jest taki, że dziecko wzięło udział 

w rekrutacji do przedszkola, ale przez brak miejsc nie zostało do tego przedszkola przyjęte. 

Wówczas dziecko może uczęszczać do Klubu do czwartego roku życia. Innej możliwości nie 

ma.  

P. Halasz zapytał co w sytuacji kiedy w chwili rozpoczęcia rekrutacji w styczniu dziecko ma  

3 lata i zostaje przyjęte do Klubu, a przykładowo w kwietniu kończy czwarty rok życia; 

Wówczas do zakończenia roku szkolnego zostaje jeszcze kilka miesięcy. 

P. Wrembel wytłumaczył, że takie dziecko bierze udział w rekrutacji do przedszkola i zostaje 

do niego przyjęte od września. Nie ma przeszkód, żeby do końca sierpnia to dziecko 

uczęszczało do Klubu Dziecięcego.  

P. Mizera zapytała czy miało miejsce rozeznanie ilu rodziców byłoby chętnych wziąć udział  

w rekrutacji do Klubu; 

P. Wrembel powiedział, że trudno to określić. Uważa, że te 30 miejsc to nie jest mało jeżeli 

chodzi o naszą Gminę.  

P. Schubert poinformował, że skala zainteresowania na dzień dzisiejszy jest dość duża. Rodzice 

pytają o termin rekrutacji i jej zasady. To są już naprawdę konkretnie zainteresowane osoby.  



P. Mizera zapytała czy Dyrektor przedszkola będzie miał również pieczę na kierownikiem 

Klubu; 

P. Wójt poinformował, że wszystko wskazuje na to, że będzie to ta sama osoba.  

P. Halasz zapytał co zdecyduje o wyborze kierownika; 

P. Wójt odpowiedział, że na ten moment jeszcze nie wie. Urząd pracuje nad tym, żeby prawnie 

była to ta sama osoba.  

P. Mizera zwróciła uwagę, że taki Dyrektor będzie miał bardzo dużo obowiązków 

przekształcających jednostkę.  

P. Schubert wyjaśnił, że placówki te się różnią. Będą miały inne podstawy funkcjonowania. 

Plusem jest fakt, że obydwa podmioty będą znajdowały się w jednym budynku, ale będą od 

siebie odizolowane. Nic nie stoi na przeszkodzie, żeby można było to zorganizować w sposób 

jaki przedstawił Pan Wójt.  

P. Wójt uzupełnił, że umowa z Wojewodą w sprawie programu Maluch+ nie została jeszcze 

podpisana. Dużo zależy od tego jakie kryteria będą w niej przedstawione. Być może umowa 

pojawi się w tym tygodniu.  

P. Pyszna zapytała czy dzieci przyjęte w tym roku szkolnym w kolejnych latach również będą 

musiały podchodzić do rekrutacji czy będzie to na zasadzie oświadczenia rodziców o woli 

dalszego uczestnictwa; 

P. Wrembel wskazał, że podobnie jak w przypadku przedszkola. Przed rozpoczęciem rekrutacji 

rodzic będzie mógł złożyć deklarację.  

P. Pyszna stwierdziła, że ograniczy to ilość przyjmowanych dzieci w kolejnych latach.  

P. Wójt zauważył, że da to pewną gwarancję dla rodziców, którzy podejmą się pracy.  

P. Schubert dodał, że jeśli rodzic zrezygnuje w ciągu roku to na to miejsce wchodzi kolejna 

osoba z listy i w takim przypadku musi podejść do rekrutacji w przyszłym roku szkolnym.  

P. Prętki zapytał czy jest przewidziany maksymalny czas pobytu dziecka w placówce; 

P. Schubert odpowiedział, że do 10 godzin. Gdyby pojawiła się sytuacja, że rodzice chcieliby 

wydłużyć pobyt dziecka to byłoby to ewentualnie rozwiązane odrębnym porozumieniem  

i płatnością.  

P. Wrembel dodał, że Klub Dziecięcy będzie musiał być otwarty 10 godzin. Nie ma możliwości, 

żeby było to krócej.  

P. Prętki zapytał czy połączenie programu Maluch+ z otwarciem Klubu Dziecięcego ma wpływ 

długoterminowy w kwestii dofinansowania; 



P. Wójt powiedział, że będzie to obowiązywało przez 3 lata.  

P. Schubert uzupełnił, że potem będzie to już zadanie, z którym trzeba się zmierzyć własnymi 

siłami. Chyba, że zmieni się coś w przepisach prawnych. Póki co nic na ten temat nie wiadomo.  

P. Prętki zapytał o jakiej kwocie w skali roku jest mowa; 

P. Wrembel poinformował, że z programu Maluch+ Gmina otrzymała środki finansowe  

w dwóch segmentach. Pierwszy z nich dotyczy budowy. Natomiast drugi to środki na 

utrzymanie jednego miejsca przez okres trzech lat. To jest kwota 830 zł na jedno miejsce.  

P. Prętki zapytał czy jest to kwota bezzwrotna; 

P. Wrembel wyjaśnił, że jeśli ilość przyjętych dzieci nie będzie pokrywała trzydziestu 

dostępnych miejsc to kwotę za miejsca wolne wraz z odsetkami trzeba będzie zwrócić.  

P. Prętki zapytał czy do Klubu mogą zostać przyjęte dzieci spoza Gminy; 

P. Schubert potwierdził. Pierwszeństwo jednak mają mieszkańcy naszej Gminy.  

P. Prętki zapytał czy dofinansowanie dotyczące budowy jest bezzwrotne; 

P. Wrembel potwierdził.  

P. M. Pestka- Lehmann zapytała czy jest ponoszona dodatkowa opłata przez rodziców;  

P. Wójt potwierdził. Dodał, że na ten moment ustawodawca narzucił stawkę 1500 zł.  

P. Mizera wyraziła zdanie, że kryterium dochodowe jest niesprawiedliwe. Przykładowo, gdy 

dwójka rodziców pracuje, a mają tylko jedno dziecko to trudno będzie to kryterium spełnić. 

P. Pyszna zwróciła uwagę, że już wcześniej będą przyznawane punkty za dwójkę pracujących 

rodziców.  

P. Wrembel wyjaśnił, że kryterium dochodowe nie jest brane pod uwagę w rekrutacji. Liczy się 

tylko w sytuacji „dogrywki”. Przede wszystkim jest to dobrowolne.  

P. Mizera zwróciła uwagę, że oddział przedszkolny w Luboszu nie do końca spełnia warunki 

dla rodziców pracujących ze względu na godziny otwarcia. Do tej placówki w większości 

uczęszczają dzieci rodziców niepracujących.  

P. Wrembel zaznaczył, że te kwestie odnoszą się do kolejnej uchwały, która będzie 

procedowana w sprawie odpłatności. Poinformował, że od 1 października weszły w życie 

świadczenia dla rodziców z ZUS-u. Jeśli rodzice pracujący składają wniosek o świadczenie to 

te przyznane 1500 zł nie idzie na konto rodzica, a na konto Klubu Dziecięcego. Natomiast jeśli 

rodzic nie pracuje to może dostać to świadczenie na siebie, ponieważ opiekuje się tym 

dzieckiem, ale wówczas chcąc, aby dziecko zostało przyjęte do Klubu będzie musiał za to 

zapłacić.  



Innych zapytań do projektu nie zgłoszono.  

Przewodniczący Rady projekt w sprawie utworzenia Klubu Dziecięcego w Kwilczu oraz 

ustalenia jego statutu poddał zaopiniowaniu. 

Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

14 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od głosu: 0 radnych; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Ad. 4. 

P. Świderski zapytał o sprawę wodociągu przy ulicy Miłostowskiej; 

P. Wójt poinformował, że odpowiedź ze Starostwa jeszcze się nie pojawiła. W piątek ma odbyć 

się spotkanie Rady budowy.  

P. Świderski wskazał, że z otrzymanych informacji wynika, że jeśli wodociąg spowoduje 

uszkodzenie nowej drogi to nie będzie to objęte gwarancją.  

P. Wójt powiedział, że jest to kwestia Starostwa i to tam muszą zapaść decyzje.  

P. Świderski zapytał czy wciąż jako Gmina nie przymierzamy się do tego, aby ten wodociąg 

modernizować; 

P. Wójt wyraził zdanie, że powinno to zostać wykonane w ramach dofinansowania Polski Ład. 

Przypomniał, że po przetargu pojawił się milion złotych nadwyżki. Zamiast zwracania środków 

można wykonać remont wodociągu. Podsumował, że póki co sprawa jest w toku.  

P. Halasz powiedział, że zastanawia się kiedy i czy w ogóle zapraszać Pana Starostę na 

posiedzenie Rady. 

P. Wójt zaproponował, żeby ewentualnie wystosować zaproszenie na sesję 30 października. 

Póki co sytuacja jest jeszcze niejasna, decyzje nie zapadły. Dodał, że rozmawiał z kierownikiem 

budowy i o termin możemy być spokojni.  

P. Prętki zapytał czy pojawiły się jakieś informacje na temat tego czy Polski Ład będzie 

kontynuowany; 

P. Sekretarz odpowiedział, że ten moment jest zlikwidowany.  

P. Halasz zauważył, że w ostatnim czasie poseł Rutnicki zamieścił informację, że nasza Gmina 

została ujęta w programie, który przedefiniował środki finansowe, które mają trafić do 

samorządów. Tam została wskazana kwota 1,5 mln zł. Zapytał czy są jakieś formalne 

informacje w tej sprawie; 



P. Wójt odpowiedział, że póki nie mamy środków na koncie to nic tak naprawdę nie jest pewne. 

Zgodził się, że takie są propozycje. Jednak Gmina nie otrzymała jeszcze oficjalnego 

komunikatu.  

P. Halasz zapytał czy środki te mają być wydatkowane jeszcze w tym roku; 

P. Wójt poinformował, że w tym roku jest to subwencja równoważąca, która właściwie pojawia 

się co roku. Tym razem jest dość skromna. Dodał, że sama podwyżka nauczycieli o 30% to  

w naszej Gminie w tej chwili milion złotych.  

P. Prętki zapytał czy w takim razie podwyżki dla nauczycieli Rząd zrzucił na samorządy; 

P. Wójt wskazał, że tego typu zadania jak i pomoc społeczną mają przejąć samorządy. 

Osobiście sobie tego nie wyobraża.  

P. Sekretarz uzupełnił, że deklarowana 30% podwyżka się ziściła. Mowa jest o podwyżce 

wynagrodzenia zasadniczego i skutkach wynagrodzenia zasadniczego. Natomiast jest pewna 

kategoria zmiennych wynagrodzenia, które są zależne od podwyżki zasadniczego 

wynagrodzenia, a nie zostały ujęte. W subwencji z kolei została ujęta tylko podwyżka 

wynagrodzenia zasadniczego, stąd niedoszacowanie.  

P. Prętki zaproponował, aby podjąć dyskusję na temat podwyżki diet przysługujących radnym. 

Wyraził zdanie, że do polityki nie idzie się dla pieniędzy, ale z drugiej strony każdy powinien 

szanować swoją pracę. Rada Gminy Kwilcz ma uposażenie diety najniższe w stosunku do całej 

Polski.  

P. Wójt powiedział, że pojawiły się już wszystkie wnioski do przyszłorocznego budżetu. Na 

ten moment po stronie dochodowej brakuje około 5,8 mln zł. Poinformował, że przy propozycji 

biura Rady do projektu budżetu założył podwyżki diet. Jednak jeśli przyjdzie do momentu 

równoważenia projektu budżetu to ciężko powiedzieć jaki będzie tego skutek. Na dzień 

dzisiejszy trudno to określić.  

P. Prętki doprecyzował, że nie miał na myśli już tego roku. Generalnie warto temat 

przedyskutować. Powiedział, że ostatnio natknął się na jednej ze stron internetowych na 

statystyki diet i generalnie nasza Gmina ma najniższe diety w całej Polsce.  

P. Halasz zauważył, że jest to kwestia wyboru. Ewentualne środki można przeznaczyć na 

bardziej techniczne aspekty funkcjonowania Rady lub między innymi na diety.  

P. Prętki podkreślił, że nie działa w samorządzie dla korzyści finansowych. Przypomniał, że  

w poprzednich kadencjach to z jego inicjatywy zrezygnowano z dodatkowej diety za każde 

posiedzenie w ramach Komisji Rewizyjnej.  

P. Wójt podsumował, że właśnie dlatego dobrze jest proponować i rozmawiać.  

P. Jałowiecka zapytała czy w świetlicy w Chudobczycach był już rzeczoznawca; 



P. Wójt odpowiedział, że na pewno ma zlecenie, nie wie jednak na jakim etapie aktualnie jest.  

P. Prętki poinformował, że przy jednym z budynków, który znajduje się na końcu wsi 

znajdował się kiedyś hydrant. Z nieznanych przyczyn ten hydrant został zlikwidowany.  

W związku z tym w razie pożaru nie ma do niego dostępu. Poza tym w momencie, kiedy prąd 

jest wyłączony i później ponownie załączony to cały osad z rur zatrzymuje się na końcu sieci  

u tych ludzi. To trwa kilkanaście godzin. Gdyby przywrócić w tym miejscu hydrant to problem 

zniknąłby.  

P. Halasz poinformował, że zgodnie z przepisami taki hydrant powinien być usytuowany co 

150 metrów. Wymóg jest taki, że w pierwszej kolejności montuje się zewnętrzne hydranty. 

Kolejny przepis mówi, że właściciel, czyli w naszym przypadku Gmina, a zarządcą jest spółka 

ZOMS, powinna robić regularne tzw. przepłukania tej sieci. Tak, aby spowodować drożność 

oraz utrzymanie odpowiedniego stanu tej wody. Jest to obowiązek zarządcy. Wyraził zdanie, 

że jest to kwestia wnioskowania do ZOMS-u jeśli faktycznie jest to końcówka sieci 

wodociągowej, a tego hydrantu tam nie ma. Patrząc praktycznie, chociażby na terenie Kwilcza, 

to należy zastanowić się ile mamy tych hydrantów i ile z nich w ogóle funkcjonuje. Jeden taki 

hydrant to koszt od 7 do 10 tys. zł. Zgodnie z przepisami powinien być wykonany projekt na 

jego zamontowanie i uzgodniony z rzeczoznawcą. To wszystko kosztuje. Więc usytuowanie 

takiego jednego hydrantu może dzisiaj kosztować kilkanaście tysięcy złotych.  

P. Prętki powtórzył, że mówimy o sytuacji, gdzie w planach ten hydrant był. Z jakiś powodów 

został usunięty. Zapytał do kogo Ci Państwo powinni zgłosić się z tym problemem; 

P. Halasz wskazał, że jest to obowiązek zarządcy. Gmina jest właścicielem, ale na mocy umowy 

przekazała w zarząd całą sieć wodociągową spółce ZOMS. To ZOMS odpowiada za 

utrzymanie odpowiedniego stanu technicznego oraz dokonywanie przeglądów.  

P. Wójt powiedział, że jeśli taki wniosek zostanie złożony do spółki to przyjdzie ona z prośbą 

o finansowanie i tak do Gminy. Sprawa jest poruszana od kilku lat i w miarę możliwości jest 

to realizowane.  

P. Prętki zapytał czy istnieją jakieś programy dofinansowania; Przypomniał, że za czasów 

poprzedniego Rządu funkcjonował Fundusz Sprawiedliwości, gdzie można było pozyskać 

pieniądze na takie inwestycje.  

P. Halasz poinformował, że Fundusz Sprawiedliwości z założenia jest wyodrębniony po to, 

żeby był pewnym zadośćuczynieniem za popełnione przestępstwa. Pojawia się pytanie na ile 

taką sytuację da się w ten sposób argumentować.  

P. Sekretarz uzupełnił, że Fundusz Sprawiedliwości wciąż istnieje. Jednak zmieniły się pewne 

założenia funkcjonowania i ze względu na to co dzieje się wewnątrz pewnie szereg działań 

został wstrzymany.  



P. Halasz powiedział, że może zostać złożony wniosek. Wtedy Pan Wójt przekaże go spółce, 

żeby pojechali i rozpoznali jak wygląda sytuacja. Zwrotna informacja pewnie będzie taka, że 

jeśli faktycznie potrzeba zamontowania to potrzebna będzie wycena.  

P. Prętki dodał, że podczas wykonywania swoich obowiązków zawodowych spotyka się  

z wieloma opiniami, że woda jest żółta itp. Stara się sygnałów takich nie bagatelizować, ale 

także nie wyolbrzymiać. Żółta woda pojawia się w szczególnych przypadkach kilka razy  

w roku. Tam sytuacja jest gorsza. Domostwo kończy wieś i brak hydrantu powoduje, że nawet 

godzina bez prądu oznacza bardzo brudną wodę. Ci Państwo płacąc za wodę mają prawo do 

jakiejś jej jakości. Mowa tu o tym, że po kilkunastu godzinach wciąż nie mogą użyć tej wody. 

Powiedział, że zgłasza tę sytuację, ponieważ uważa, że jest to przypadek szczególny. 

Wynikający z jakiegoś błędu popełnionego przez właściciela czy zarządcę.  

P. Halasz przypomniał, że w Miłostowie zostały zgłoszone cztery hydranty do wymiany. 

Natomiast wykonane zostały póki co dwa i to w ciągu dwóch lat. Tak wygląda sytuacja jeśli 

chodzi o finanse. Zapytał czy przy remoncie ulicy Miłostowskiej planowana jest wymiana 

hydrantów; Może warto zasugerować, że potrzeby hydrantowe mamy i te używane mogłyby 

być wykorzystane.  

P. Wójt odpowiedział, że to sprawdzi. 

Ad. 5. 

P. Halasz poinformował, że do biura Rady wpłynęła informacja Burmistrza Miasta Zakopane, 

że w dniu 26 września 2024 r. została podjęta Uchwała Rady Miasta Zakopane Nr VI/63/2024 

w sprawie wystąpienia do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej oraz do Kancelarii Prezesa Rady 

Ministrów z petycją o podjęcie inicjatywy ustawodawczej w zakresie nowelizacji ustawy Prawo 

Ochrony Środowiska oraz Rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 18 grudnia 2007 r. w sprawie 

warunków, jakie powinna spełniać miejscowość, w której można pobierać opłatę miejscową. 

W związku z powyższym prosi się o podjęcie tożsamych uchwał i wsparcie Rady Miasta 

Zakopane w tej inicjatywie. Dodał, że treść uchwały znajduje się na skrzynkach 

elektronicznych radnych. Poinformował, że Komisja Rewizyjna zakończyła kompleksową 

kontrolę jednostki organizacyjnej Gminy: Kwileckie Centrum Kultury i Edukacji im. Floriana 

Mazurkiewicza oraz Biblioteka Publiczna w Kwilczu. Protokół z kontroli został przedłożony 

Radzie. Odniósł się do tematu diet radnych. Przypomniał, że dotychczas była stosowana taka 

zasada, że kiedy diety radnych były zwiększane to podobne zastosowanie miało to jeśli chodzi 

o sołtysów. Daje to łącznie 32 osoby, które ewentualnie miałyby być objęte tymi zmianami. 

Rodzi to pewne skutki finansowe. W wielu samorządach dzisiaj funkcjonuje taki zapis, że dieta 

radnych nie jest ustalana jako konkretna kwota, ale jest pewnym procentem wynagrodzenia, 

które oblicza i podaje do wiadomości GUS. Wówczas systematycznie wraz ze zmianą 

średniego wynagrodzenia w Polsce zmienia się też dieta radnego. Zazwyczaj kwota ta jest 

podwyższana, ponieważ średnie wynagrodzenie w Polsce rośnie. Można zastanowić się nad 

spowodowaniem takiego zapisu również w przypadku naszego samorządu. Podjął rozmowę na 

temat sprzętu do obsługi posiedzeń Rady. Jak wiadomo system głosowania oraz transmisji 

obrad mamy w naszej Gminie opracowany. Takie są wymogi formalne i funkcjonuje to dobrze. 

Natomiast niektóre samorządy mają ten system poszerzony o dodatkowe sprzęty takie jak 

tablety czy komputery z aplikacją, która umożliwia głosowania oraz przygotowanie się radnych 

do sesji. My mamy ten podstawowy zakres i żadnego sprzętu służbowego nie posiadamy.  



Z drugiej strony staramy się funkcjonować możliwie elektronicznie tak, żeby nie drukować 

wszystkich dokumentów czy projektów jeśli nie ma takiej potrzeby. Większość dokumentacji 

jest dostarczana elektronicznie na skrzynki mailowe. Ma to swoje potwierdzenie w naszym 

statucie. Pojawia się pytanie czy część środków, które ewentualnie uda się wygospodarować 

przeznaczyć na zwiększenie diet radnych czy na wyposażenie w sprzęt elektroniczny. Musi to 

być decyzja radnych, ponieważ obydwóch tych rzeczy na pewno nie uda się zrobić. 

Przypomniał, że składał zapytanie do Pana Wójta w sprawie aplikacji, która mogłaby to 

wszystko połączyć i być dostępna również dla naszych mieszkańców.  

P. Sekretarz poinformował, że w rozmowach intencja była taka, żeby wdrożyć u nas model, 

który funkcjonuje w Międzychodzie. Związane jest to jednak nie tylko z wdrożeniem programu 

zewnętrznego, ale również z przebudową całego systemu wewnętrznego. Wiązałoby się to  

z przejściem na zupełnie inne systemy niż te, które funkcjonują w tym momencie w Urzędzie. 

Naszym operatorem obecnie jest system SIGID. Jeśli miałoby to zafunkcjonować w takiej 

formie jak rozmawiamy to musielibyśmy całkowicie przejść na system „Rekord” i wdrożyć 

zupełnie nowe programy. Największe koszty generowałoby przeniesienie danych z systemu 

dotychczasowego na system nowy. Nie da się tego dokładnie oszacować. Konieczne byłoby 

złożenie szczegółowego zapytania. Natomiast inwestycja taka w Międzychodzie opiewała na 

kwotę kilku milionów złotych. Gdyby udało się pozyskać środki zewnętrzne to jest to system 

do rozważenia.  

P. Halasz powiedział, że radni oczywiście wszystkie informacje otrzymują na maila. Jednak 

przy dużej ilości spraw może to być trudne do usystematyzowania. Sama aplikacja tylko do 

obsługi Rady Gminy to też pewnie koszt kilkunastu tysięcy złotych. Dodał, że postarał się 

stworzyć pewną alternatywę. Najpierw jednak ktoś musiałby zweryfikować taki system pod 

kątem RODO, czy może to w taki sposób funkcjonować. Radnym zostanie udostępniony link 

do wewnętrznego portalu komunikacji. Nie chodzi o to, żeby dzielić się tym na zewnątrz. Ma 

to służyć radnym. Na portalu w folderach byłyby umieszczane informacje i dokumenty 

potrzebne podczas konkretnych posiedzeń. W takiej formie może to funkcjonować za darmo. 

Podsumował, że jest to jego propozycja, aby ułatwić funkcjonowanie organizacyjne Rady. 

Oczywiście informacje nadal będą przesyłane również na maila. Zapytał radnych o zdanie; 

P. Prętki przypomniał, że już w poprzedniej kadencji zgłaszał taką propozycję. Niestety wtedy 

to nie przeszło. Wyraził zdanie, że takie rozwiązanie jest dużo bardziej ekonomiczne  

i ekologiczne. Poza tym uczestnicząc w obradach czasem radni chcieliby powołać się na coś co 

miało miejsce jakiś czas temu. Dzięki takiemu rozwiązaniu w zaledwie chwilę można odszukać 

potrzebne materiały na portalu wewnętrznym. Powiedział, że jest jak najbardziej za, ale  

w wersji darmowej, czyli zakup tabletów i korzystanie z bezpłatnej wersji portalu.  

P. Pucek wyraziła opinię, że portal jest jak najbardziej dobrym pomysłem. Natomiast zakup 

tabletów niekoniecznie. Powoduje to dodatkowe koszty. Zaznaczyła, że dopiero co poruszany 

był temat braku środków na wymianę hydrantów.  

P. Halasz dodał, że być może pojawiłaby się możliwość pozyskania środków zewnętrznych.  

P. Pucek uzupełniła, że jeśli miałyby to być środki zewnętrzne to w porządku. Jeśli natomiast 

środki budżetu Gminy to jest zdania, że nie ma to sensu. Dodała, że każdy z nas ma przy sobie 

telefon, którego i tak cały czas używa.  



P. Prętki uważa, że dokumenty, które Urząd przez czas trwania kadencji drukuje dla radnych 

powodują takie koszty, że taki tablet przez kilka lat się zwróci.  

P. Mizera zwróciła uwagę, że osobiście nie wyobraża sobie analizować dokumentów takich jak 

na przykład Raport o stanie Gminy w wersji elektronicznej. Konieczna jest wersja papierowa. 

P. Halasz zgodził się, że są to sytuacje szczególne.  

P. Mizera dodała, że w sąsiedniej Gminie sprzęty są wymieniane po każdej kadencji, ponieważ 

przestają działać.  

P. Halasz zaproponował, aby przetestować organizacyjnie bezpłatną wersję portalu 

wewnętrznego.  

Ad. 6. 

Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 1855 zamknął wspólne posiedzenie Komisji Rady 

Gminy Kwilcz. 

 

Protokolant:                                                                            

Zuzanna Wrembel                                                    

                        

                                                      Przewodniczący Rady Gminy 

                                                     Martin Halasz 

 

 

 

 

 

   

 

 

 

 

 


